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ΤΩΡΑ ΖΗΤΟΥΝ 
ΕΠΑΝΑΦΟΡΑ 
ΤΗΣ ΛΙΣΤΑΣ
ΠΑΡΑ το γεγονός όπ η κυβέρ
νηση δεν επιθυμεί ακόμη να 
συζητήσει οποιαδήπσιε τρο
ποποίηση του υπάρχοντας ε
κλογικού νόμου, ορισμένοι 
βουλευτές του κυβερνώντας 
κόμματος άρχισαν από τώρα 
να υποβάλλουν τα πριίπα αι
τήματα για πιθανές αλλαγές 
στον νόμο αυτό. Και ξέρετε 
ποιο είναι το κυριότερο αίτη
μά τους: Η καθιέρωση της... 
λίστας! Πολλοί είναι αιποί 
που πιστεύουν σπ αν τελικά η 
κυβέρνηση καθιερώσει τη λί
στα, λύνουν πολλά προβλήμα
τα εκλογιμότητας, αφοί) όλο 
αυτό το διάστημα δεν μπορού
σαν να διορίσουν ούτε να κά
νουν άλλου είδους ρουσφέ- 
τια, λόγιο του νόμου Πεπσνή.

Υπάρχει όμως και ένας ε
πιπλέον λόγος που οι βου
λευτές αυτοί επιθυμούν αντί 
του σταυρού τη λίστα. Ο οι
κονομικός! Με τη λίσια πε- 
putfftDviai σαφώς τα έξοδα 
τ<^^Μ>εκλογικού αγώνα, α- 
φο^^ην προεκλογική εκ
στρατεία αναλαμβάνει το 
κόμμα για όλες τις εκλογικές 
περιφέρειες. Επιπλέον ορι
σμένοι βουλευτές των δύο 
μεγάλων κομμάτων επιθυ
μούν τη λίσια και για λόγους 
ασφαλείας. Πρόκειται για 
τους λεγάμενους «αντάρτες» 
τιυν δύο κομμάτων, που νο
μίζουν ότι ακόμη και αν συ- 
μπεριληφθούν στους εκλογι
κούς καταλόγους δεν πρό
κειται να υποσιηριχθούν από 
τις (πανίσχυρες) νομαρχιακές 
οργανιόσεις λόγω κακής 
κομματικής συμπεριφοράς!

Πόντιος στην κυβερνήτη] έ
χουν υποβληθεί προτάσεις α
πό πολλούς συνταγματολό- 
γους για το θέμα της εκλογής 
των βουλευτών, σε περίτποΜΤη 
που θέλει να ανοίξει το κεφά
λαιο «τροποποίηση του εκλο
γικού νόμου». Οι συνταγμστο- 
λόγοι στις προτάσεις τους ει- 
σηγούνται την καθιέριοση ε
νός μεικτού συστήματος 
σταυρού και λίστας, σταυρός 
δηλαδή στον νομό και λίσια 
ιπην περιφέρεια, όπως ισχύει 
και στα περισσότερα κρατί- 
δι^Μ^Γερμανίας. Ολα αιπά 

πρόκειται να εξετα- 
σθι^^ους επόμενους μήνες, 
αφού η κυβέρνηση δεν έχει 
κανένα λόγο από τώρα να α
νοίξει θέμα εκλογικού νόμου.

Τι θα προτείνει movs δήμους το νπονργείο Εθνικϊκ Αμννας

Στρατόπεδα ρε αντιπαροχή
ΣΤΡΑΤΟΠΕΔΑ με... αντιπαροχή. Το υ
πουργείο Εθνικής Αμυνας έχει καταρτί
σει ένα πολεοδομικό πρόγραμμα το ο
ποίο προβλέπει τη σταδιακή απομά
κρυνση όλων των στρατοπέδων από τις 
αστικές περιοχές. Επειδή όμως η γη 
κοστίζει (και είναι πανάκριβη), το υ
πουργείο δεν είναι διατεθειμένο να δω
ρίσει σε κανέναν τις εκτάσεις - πολλές 
δε βρίσκονται σε προνομιακές περιο
χές - που εγκαταλείπει. Ούτε όμως δια
θέτει και χρήματα για να αγοράσει γη, 
ώστε να δημιουργήσει νέα στρατόπεδα. 
Τι σκέφτηκε λοιπόν; Να δώσει τα στρα
τόπεδά του με αντιπαροχή. Σε λίγες η
μέρες το υπουργείο Εθνικής Αμυνας θα

καλέσει τους φορείς της τοπικής αυτο
διοίκησης και θα τους προτείνει την ε
ξής συμφωνία: να τους παραχωρήσει έ
να μέρος του στρατοπέδου (περίπου το 
1/4 της έκτασής τους), το οποίο θα 
μπορούν να οικοπεδοποιήσουν, να κτί
σουν δηλαδή σε αυτό σπίτια και πολυ
κατοικίες.

Τα χρήματα από την πόιληση των α
κινήτων θα εισπράξει το υπουργτίο Ε
θνικής Αμυνας και θα τα χρησιμοποιή
σει για την αγορά γης, έξω από τα αστι
κά κέντρα, ώστε να δημιουργήσει νέα 
στρατόπεδα. Εν συνεχεία το υπουργείο 
θα παραχωρήσει εντελώς δωρεάν στην 
τοπική αυτοδιοίκηση την υπόλοιπη έ

κταση του στρατοπέδου για να την χρη
σιμοποιήσει όπως η ίδια επιθυμεί, είτε 
ως χώρο πρασίνου είτε ως... οικόπεδα. 
Με τον τρόπο αυτό το υπουργείο σκέ
φτεται να απομακρύνει σε μια δεκαετία 
όλα τα στρατόπεδα που βρίσκονται στα 
αστικά κέντρα και κυρίως αυτά που 
βρίσκονται στην Αθήνα και στη Θεσσα
λονίκη. Οπως λέει και ο υπουργός κ. Α. 
Τσοχατζόπουλος, τα περισσότερα 
στρατόπεδα έχουν δημιουργηθεί για τις 
ανάγκες του ΝΑΤΟ, η λειτουργία τους 
κρίνεται δαπανηρή και καταλαμβάνουν 
ασκόπως μεγάλες εκτάσεις που δύσκο
λα μπορούν ακόμη και να φρουρη- 
θούν.

ΒΟΥΛΗ ΣΥΝΑΝΤΗΣΕΙΣ

Τέρμα οι άσχειεδ 
τροπολογίεδ

Οι «ανιάριε$» 
σιο Πεντάγωνο

ΘΑ ΛΕΙΨΕΙ
ΤΟ ΠΑΘΟΣ ΤΟΥ

Η κυβέρνηση περιορίζει το φαινόμενο 
που τραυματίζει το κοινοβουλευτικό έργο

ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ «I. Καποδίσιριας», η συζήτηση του οποίου 
άρχισε ήδη στη Βουλή, είναι το πρώτο από μια σειρά νομοσχέ
δια που έβαλε στόχο να ψηφίσει η κυβέρνηση πριν από την 
ψήφιση του προϋπολογισμού. Ετσι, μετά τον «Καποδίστρια» 
σειρά έχει το νομοσχέδιο του υπουργείου Ανάπτυξης για τις 
βιομηχανικές και επιχειρηματικές περιοχές, ακολουθούν: το 
νομοσχέδιο του υπουργείου Παιδείας για το Ανοικτό Πανεπι- 
σπίμιο, του υπουργείου Οικονομικών για την πάταξη της ει- 
σφοροδιαφυγής, του υπουργείου Εργασίας για το συνιαξιοδο- 
τικό, του Εθνικής Οικονομίας για την ανεξαρτησία της Τράπε
ζας της Ελλάδος και το πολυνομοσχέδιο του υπουργείου Πολι
τισμού για τους θεσμούς και την πολιτιστική δράση.

Εκείνο που έχει σημασία είναι ότι σε όλα αυτά τα νομοσχέ
δια η κυβέρνηση - όπως σαφέστατα είπε ο Πρωθυπουργός 
στους υπουργούς του - δεν πρόκειται να δεχθεί άσχετες τρο
πολογίες. Ηδη ο γενικός γραμματέας του Υπουργικού Συμ
βουλίου κ. Σωκ. Κοσμίδης με παρεμβάσεις του προς τους υ
πουργούς έχει περιορίσει σιο ελάχιστο τις τροπολογίες που 
κατατίθενται μαζί με τα νομοσχέδια. Στον τελευταίο χρόνο 
μάλιστα ο μέσος όρος ίων τροπολογιών που κατατέθηκαν 
δεν ξεπερνά τις δύο, ενώ το 1995 ο μέσος όρος ήταν 10 τρο
πολογίες!

Ο κ. Τσοχατζόπουλος ενημέρωσε τους βουλευτές 
του ΠαΣοΚ για την αμυντική πολιτική

ΣΤΟ δώμα του Πολεμικού Ναυτικού κάλεσε ο υπουργός Εθνικής 
Αμυνας κ. Α. Τσοχατζόπουλος τους βουλειπές του ΠαΣοΚ για 
να τους ενημερώσει για την αμυντική πολιτική της κυβέρνησης. 
Και ήταν οι πάντες παρόντες, ακόμη και οι «συνήθως αντάρτες», 
που συμφώνησαν ότι η ακολουθούμενη πολιτική είναι η πρέπου
σα. Ο κ. Τσοχατζόπουλος άρχισε την ενημέρωση με έναν απολο
γισμό του έργου που έγινε τον τελευταίο χρόνο σιο υπουργείο, λέ
γοντας χαρακτηριστικά ότι τους τελευταίους 12 μήνες άρχισαν να 
υλοποιούνται τα σχέδια για τη νέα δομή των Ενόπλων Δυνάμεων, 
καταρτίστηκε και εγκρίθηκε το εξοπλισπκό πρόγραμμα, καταρτί
στηκε ο προϋπολογισμός του υπουργείου για το 1998, προχώρη
σε η αγορά νέων οπλικών σικπημάτΰΐν, ρυθμίστηκε το μισθολογι- 
κό των αξιωμσπκών, ψηφίστηκε το στρατολογικό νομοσχέδιο 
και κατατίθεται το νομοσχέδιο για την Παλλαϊκή Αμυνα.

Οι βουλευτές όμως επέμειναν να ενημεριοθούν για τις ελληνο
τουρκικές σχέσεις, και κυρίως για τη νέα δομή του ΝΑΤΟ με την ε
παναλειτουργία των Στρατηγείων. Ο υπουργός τούς ανέπτυξε τη 
στρατηγική ένανπ tgn Τούρκων, τκός μεθοδεύουν τις προκλήσεις 
τους και ποιος είναι ο στόχος τους. Οσον αφορά τα ΝΑΤΟϊκά 
Στρατηγεία, τους είπε να μην ανησυχούν αφού σε αυτά διατηρείται 
το δικαίωμα της αρνησικυρίας (βέτο), και στον επιχειρησιακό έλεγ
χό τους αλλά και στον σχεδίασμά των ασκήσεων της Συμμαχίας.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ της ΕΔΗΚ I. 
Ζίγδης έφυγε σε ηλικία 84 
ετών και κηδεύτηκε στη Λίν
δο της Ρόδου. Ολος ο πολι
τικός κόσμος χαρακτήρισε 
τον δωδεκανήσιο πολιτικό 
«αγωνιστή της δημοκρα
τίας» και σημείωσε το -με
γάλο πάθος του για το έ
θνος και τη δημοκρατία». 
Για πρτότη φορά εξελέγη 
βουλευτής το 1950 και διε- 
τέλεσε πολλές φορές υπουρ
γός, ιδιότητα με την οποία 
εκπροσώπησε την Ελλάδα 
στο εξωτερικό. Το 1954 ή
ταν ο επικεφαλής της μεγά
λης «επιτροπής διαφώτι
σης» που εστάλη από την 
κυβέρνηση Παπάγου στις 
ΗΠΑ, ώστε να ενημερωθεί η 
αμερικανική κυβέρνηση για 
την πρτοτη προσφυγή της 
Ελλάδας για το Κυπριακό. 
Ο I. Ζίγδης υπήρξε ο αρχιτέ
κτονας της ανάπτυξης της 
Δ(·)δεκανήσου αλλά και ει
σηγητής μιας σειράς μεταρ- 
ρυθμιστικών μέτρων για τα 
νησιά του Ανατολικού Αιγαί
ου. Διώχτηκε και φυλακί
στηκε από τη χούντα και 
πολλές φορές άσκησε κριτι
κή στις ΗΠΑ για τη στάση 
της στο Κυπριακό. Λίγο πριν 
από τον θάνατό του έκανε 
λόγο για την -ανασυγκρότη
ση της ΕΔΗΚ», αποσιέλλο- 
ντας και εγκύκλιο για Συνέ
δριο εντός του 1998.

Οι επαναστάτες ms εύφορης κοιλάδας
ΜΕΤΑΘΕΣΕΙΣ 
ΠΡΕΣΒΕΥΤΩΝ
ΤΟ ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΟ συμβούλιο 
του υπουργείου Εξωτερικών 
απεφάσισε την Παρασκευή 
τις παρακάτω τοποθετήσεις 
και μεταθέσεις πρεσβευτών, 
τις οποίες θα πρέπει να εγκρί
νει το Υπουργικό Συμβούλιο.

Στο Κάιρο τοποθετείται ο 
Γ. Ασημακόπουλος, στη Λι
ουμπλιάνα ο Χαρ. Χρισιό- 
πουλος, σιο Καράκας ο Λ. 
Νάνος, σιο Ερεβαν ο Π. Ζω
γράφος, σιη Στοκχόλμη ο 
Ν. Λαδόπουλος. σιο Τόκιο 
ο Ηλ. Κατσαρέας, σιο Κίε
βο ο Δ. Κοντουμάς. ιπην. 
Ουάσιγκτον ο Αλ. Φίλων, 
σιο Λόγος ο Γ. Μοσχονάς 
και σιη Μόνιμη Ανππροσω- 
πεία στην ΕΕ των Βρυξελ
λών ο Λ. Τσίλας. Τοποθε
τούνται επίσης ως πληρε
ξούσιοι υπουργοί σιη Μό
σχα ο Δημ. Ράλλης και στη 
Βόννη ο Ιακ. Σπέτσιος. Στη 
θέση του Γεν. Γραμματέως 
του υπουργείου τοποθετείται 
ο πρέσβης Παύλος Αποστο- 
λίδης και στη νέα θέση που 
δημιουργείται με τον νέο ορ
γανισμό του υπουργείου ο 
πρέσβης Κ. Ιβράκης.

ΠΟΤΕ ΔΕΝ πίστευα ότι ένα κείμενο που έγρα- 
ι|Ό για τα τριάντα χρόνια από τον θάνατο 
του Τσε θα προκαλούσε τόσες συζητήσεις και α

ναδράσεις. Το κείμενο ήταν μάλλον κοινότοπο 
στο μέτρο που διαπίστωνε το 
αυτονόητο: όλη η υπόθεση της 
επανάστασης που ξεκίνησε το 
1917 και έκλεισε με τον Τσε. ύ
στατη απόπειρα εσωτερικής 
σωτηρίας, ήταν μια πελιόρια ήτ
τα που βάφτηκε στο αίμα φίλων 
και αντιπάλων. Ο Τσε εορτάζε
ται περίπου ως σύμβολο επο
χής. Δυστυχώς, όμως, δεν είχα 
υπολογίσει όπ ακόμη και το αυ
τονόητο έχει αντιπάλους. Οπως

δεν είχα προβλέψει όα οι τελευταίοι εναπομείνα- 
ντες σύντροφοι του Τσε, οι ύστατοι επιζώντες της 
Σάντα Κλάρα, της Κατάνγκα και του Τσούρο, εί
χαν διαφύγει του εχθρού κρυπτόμενοι σε δημο
σιογραφικά γραφεία και καφετερίες των Αθη
νών.

Επανέρχομαι, λοιπόν, όχι επειδή μου αρέσει 
γενικώς ο διάλογος αλλά επειδή λατρεύω το θέ
μα. Και το θέμα είναι σταθερά το ίδιο. Είτε για 
τον Τσε κουβενπάζεις, είτε για τη Δήμητρα, είτε 
για τα ελληνοτουρκικά, είτε για το Ασφαλιστικό, 
είτε για την μπάλα, να ’τοι πετιούνται! Διάφοροι 
Ηρακλειδείς της εκάστοτε καθαρότητας και ευ
πρέπειας εφορμούν σαν αυτούς τους περαστι
κούς του κάθε τροχαίου που βγαίνουν απρόσκλη
τοι αιιό το αυτοκίνητό τους φωνάζοντας «ξέρεις 
ποιος είμαι εγώ, ρε;». Δηλαδή, ποιος είσαι; Η με- 
τεμψύχωση του Καμίλο θιενφουέγκος;

Συνήθως αγνοούν την υπόθεση και ακόμη συ- 
νηθέστερα ούτε που ασχολούνται να την μάθουν.

Πολύ φοβούμαι, όμως, ότι το έργο τούς αφορά 
μόνο ως πρόσχημα: αυτό που τους ενοχλεί είναι 
οι πρωταγωνιστές και αυτό που τους ενδιαφέρει 
είναι να βρουν οι ίδιοι κάποιον ρόλο. Αλλοι υψώ
νουν τη σημαία, άλλοι ψάλλουν τον Εθνικό Υμνο, 
άλλοι ανακαλύπτουν την Ορθοδοξία, άλλοι εκδί
δουν Ανδρε ι Παπανδρέου, άλλοι πουλάνε επανά
σταση και Τσε. Ενας, μάλιστα, εξ αυτών βγάζει το 
ψωμί του γράφοντας καθημερινώς τι έγραψΌν οι 
άλλοι ή τι είπαν οι άλλοι, πράγμα που σημαίνει ό
τι αν οι άλλοι σταματούσαν να γράφουν και να 
μιλούν μάλλον θα πέθαινε από την πείνα. Συνολι
κά είναι ο ίδιος τύπος ανθρώπων, με τις ίδιες ι
διοτέλειες, όσο και αν ισχυρίζονται ότι μεταξύ 
τους διαφέρουν.

Ο Φινιέλ Κάστρο (που μάλλον ξέρει από επα
νάσταση...) έλεγε ότι επαναστάτης είναι αυτός 
που κάνει την επανάσταση. Με αυτήν την έννοια 
θαυμάζω αφάνταστα τους επαναστάτες, ακόμη 
και όταν διαφωνώ μαζί τους: ένας θαυμασμός α
νάμεικτος με νοσταλγία. Ουδέποτε, όμως, ένιωσα 
ευγενή αισθήματα για όλους αυτούς που απλώς 
μιλούν για την επανάσταση. Για όλους εκείνους, 
δηλαδή, που ανάμεσα σε μια πόκα, σε μια πρέφα 
και σ’ ένα τάβλι προσφέρουν δωρεάν αγωνιστι
κές υποδείξεις προς ναυπλλομένους, μετατρέπο- 
ντας την αμφισβήτηση σε άλλοθι και την κοινωνι
κή ανατροπή σε παιχνίδι συναναστροφών. Και 
που σε εγκαλούν αν δεν κάνεις το ίδιο!

Πώς μπορείς, όμως, να το κάνεις: Στην αδιά
ψευστη λογική των ιστορικιόν γεγονότων απα
ντούν «επέσατε θύματα, αδέλφια εσείς». Στη 
σκληρότητα του σύγχρονου κόσμου αντιτείνουν 
τα συνθήματα αμφιθεάτρων της δεκαετίας του 
'60. Επαψε, δηλαδή, να έχει ακόμη και πλάκα... 
Και υπ’ αυτήν την έννοια είναι απείρως έπαναστι-

κότερο να θάψεις το πτώμα της επανάστασης,· με 
τις επιτυχίες και τις αποτυχίες της, παρά να βγά
ζεις στο παζάρι τον κάθε άταφο Τσε, ακριβώς ό
πως οι παλαιοί παπάδες εμπορεύονταν τα ανεξά
ντλητα δάχτυλα του Αγίου Γερμανού και τις αμέ
τρητες κάρες του Αγίου Μάρκου.

Προσωπικά, οι τυμβωρυχίες δεν μου αρέσουν. 
Και ακόμη λιγότερο το εμπόριο λειψάνων. Τα 
πράγματα μάλλον έχουν αλλάξει ανεπανόρθωτα 
από εκείνον τον υπέροχο και ασφαλή καιρό όπου 
οι καλοί ήταν οι σοσιαλιστές, οι κακοί οι ιμπε
ριαλιστές και πρώτος σκόρερ ο Αντώνης Αντω- 
νιάδης. Η γνώση έχει αντικαταστήσει το σύνθημα 
και η κατασκευή αναπάλων έπαψε να αποτελεί 
παραγωγική διαδικασία. Αντιλαμβάνομαι ότι ο 
σημερινός κόσμος είναι εξαιρετικά σύνθετος, χω
ρίς ασπρόμαυρες αντιθέσεις, άρα πιο δύσκολος 
να ερμηνευθεί και να κατανοηθεί. Πιστεύω, ό- 
μοχ;, ότι μια πρόσθετη προσπάθεια κατανόησης, 
ένας ελάχιστος επιπλέον κόπος, θα μπορούσε να 
βοηθήσει: ούτως ή άλλως, αξίζει...

Νομίζω ότι ήταν ο Νόρμαν Μέιλερ που είχε πει 
απαξιωτικά για το «Τελευταίο ταγκό στο Παρίσι» 
ότι «είναι μια ταινία για το σεξ, χωρίς σεξ» - δεν 
είχε χρησιμοποιήσει ακριβώς τη λέξη «σεξ» αλλά 
το λεξιλόγιο Μέιλερ δεν εμπίπτει πάντα στη δη
μοσιογραφική πρακτική του «Βήματος»... Τελι- 
κώς, δεν ξέρω τι ενδιαφέρον έχει να μιλάει κα
νείς για την επανάσταση, χωρίς επανάσταση. Ε
κτός και αν το ζήτημα είναι εμπορικό: πουλάμε 
επανάσταση επειδή δεν έχουμε τι άλλο να εκποι
ήσουμε σε αυτήν την άτιμη καπιταλιστική κοινω- 
ιΊα. Αναλαμβάνομαι, βεβαίως, τη δυσχέρεια των 
εμπόρων όταν το μαγαζί δεν κόβει πια εισιτήρια. 
Αλλά α να κάνουμε; Μάλλον'θα φταίει ο ιμπερια
λισμός...


